
 

 

 

 

 

 

 

 

Forretningsudvalgsmøde mandag den 28. august 2023 kl. 19.00 

 

Sted: Kringlen 

 

Deltagere: Per Henrik Thygesen, Carsten Dam Hyldal, Nina Overgaard, Sol Strømbo Hansen, 

Marie Hastrup Sørensen, Merethe Jelsbak Raundahl, Helene Juul Munch  

Samt: Maja Bisgaard, borgerinddrager og Rikke Battrup Sørensen, borgerinddrager fra Aarhus 

kommune 

 

Afbud: Søren R.W. Danielsen 

 

Referat med kursiv  

 

Dagsorden: 

 

Besøg fra Aarhus Kommune i relation til byudvikling øst for Stillingvej, erhvervsområdet og 

eventuelt andre tiltag.  

 

Formålet med besøget fra Aarhus kommune: At veje stemningen i lokalområdet. Der findes et 

udtalt ønske om at få borgerstemmer ind i processerne. Koordinerende indsats med andre 

afdelinger i kommunen 

  

Maja og Rikke har medbragt et kort – kan findes via spacial maps (borgeradgang). Hér findes 

detaljerede kort over alle lokalplaner (den røde ramme er helhedsplanen). 

 

Kommentarer fra fællesrådets medlemmer på kort over helhedsplanen;  

 

Helhedsplanen bør tænke alt ind - også nord for motorvejen - samt mobilitet og trafik. Hvorfor 

er Framlev heller ikke tegnet ind i helhedsplanen? Hvis der kommer et (jernbane)stop i 

Framlev; stort potentielle men også med udfordringer (Framlev kan ende med at være meget 

plaget af støj (banestrækning; motorvej; erhvervsområde) og ende med at blive et uattraktivt 

boligområde). Er der ordentligt blevet taget stilling til at tegne grænsen om? Første punkt i 

indsendte høringssvar: er der taget stilling til om, den nye udvikling øst for Stillingvej skal 

være en del af Harlev - eller om der er tale om to byer. Det er helt afgørende fra start af 

processen. Vil man have en hel by, skal der gøres noget ved forholdene omkring Stillingvej. 

(FRAMLEV OG GENERELT MOBILITET) 

 

Bevidst at inkludere eksisterende Harlev i helhedsplanen. 

   

Der udvikles en stedsanalyse (Stadsarkitekten). Mødesteder (Stadsarkitekten og rådmanden + 

skriv i Stiften) - noteret; byparken og bymidten omkring Meny.  

 

Daginstitution - Mette Folmer; status er den samme som i maj (se referat herunder) Klubhus 

kunne fungere som en forpost eller midlertidig løsning (fanget af anlægsloftet) 

 

Merethe Jelsbak: Statuspunkt - den fredede grund ved Sydbakken overfor hallen - kan arealet 

aktiveres i højere grad, end den er nu.  

Harlev 28. august 2023 



 

 

+ Byparken (som mødested) et reelt, ordentligt mødested i Byparken (en ‘helhedsplan’ for 

grønne, bynære områder - feedback til Maja og Rikke)  

 

Forslag til inddragelsesprocessen:  

Et rul med start som i dag - altså et møde med fællesrådet - forholdsvis kort derefter sendes 

der et nyhedsbrev ud (til deltagerliste) med status og næste skridt med mulighed for 

inddragelse; workshop med temastationer (kommer omkring alle fokusområderne - slut 

oktober; hvordan afskiller denne dag sig så fra borgerinddragelsesmødet/opstartsmødet i 

maj?); drøftelse på digital platform (her kan de, der ikke kan deltage ved workshops, deltage); 

åbent by-kontor med aktivitet (Aarhus kommune ruller ud og byder spørgsmål velkommen - 

vinter eller tidlige forår); NYT RUL (starter med møde med fællesråd igen…) Generelt skal 

dette rul tænkes sammen med aktiviteter, der allerede foregår i området (vi byder ind, hvor 

kommunen kunne deltage). Fællesrådets rolle er primært kommunikativt - kommunen driver 

den øvrige indsats på rul. Vi har dog forventeligt en større rolle at spille i workshops.   

 

Erhvervsparken - stedslæsningen er endnu ikke begyndt; så den er stadig i sit helt tidlige 

stadie. Havneforliget betød at bygherre skal tilbage og revurdere forslaget til planafdelingen.    

 

Hvor lander vores input? Hvordan kommer det hele vejen til ledelsen? Svaret er; at det skal 

team borgerinddragelse finde ud af. Det skal gøres tydeligt, hvad borgerinddragelse bruges til 

- dét var vores forslag, så det hele ikke bare bliver kommunalt-snak. Merethe: Harlev kan 

bruges som et fyrtårn for, hvordan borgerinddragelse kan se ud - done right! Reel 

borgerinddragelse. Der lægges borgerinddragelses-test-kræfter i Harlev (Rikke). Hvor har vi 

reel indflydelse - og lige så vigtigt - hvor har vi ikke indflydelse (Sol).      

 

Opsamling fra Maja og Rikke sendes og drøftes ved næste møde i fællesrådet  (planlagt til 30. 

oktober - men vi skal nok drøfte opsamlingen og skitseringen inden da) 

 

Opmærksomhedspunkt: en klar afgrænsning af vores rolle 

 

 

1. Godkendelse af dagsorden  

 

2. Orientering fra formanden 

 

2.1.Henvendelse vedr. Tåstruplandet. Der er styr på forløbet.   

2.2.Træer og regnvandshåndtering langs cykelstien langs Harlev Kirkevej 

2.2.1. Harlev Fællesråd har henvendt sig til Aarhus Kommune for at 

få en status på træ-beplantningen langs cykelstien på Harlev 

Kirkevej. Træerne er bestilt og klar til når plantesæsonen går i 

gang. De forventes plantet til oktober. Der er ligeledes lavet 

forbedret håndtering af overfladevand.   

2.3.Invitation til talk og debat om ”Biler i byen – Hvordan skal Aarhus se ud i 

fremtiden?” 27. august 2023 kl. 14.30-16.30 i Byparken på scenen 

Hvælvningen. Ingen deltagelse 

2.4.Invitation_borgermøde_Projekt Labing Solcelleparken den 30. august kl. 19-

21. Nogen der kan deltage? Desværre er der ingen kan deltage på vegne af 

fællesrådet denne gang - men det afspejler ikke manglende interesse eller 

holdning til området. Det er bestemt inden for vores interesseområde. 

2.5.Invitation til motion- og oplevelsessporet v/ Hertha den 20. september kl. 

10.30. Stigruppen har inviteret. Merethe deltager muligvis.    

2.6.Rapport om Harlev (Rikke). Giver det anledning til handling? Punkt til 

drøftelse ved næste møde. 

 

 



 

 

3. Punkter til drøftelse:  

3.1.Høring om en paintball-bane ved Benneshede 2, 8462 Harlev. Kan seneste 

version godkendes? In mente: såfremt forslaget godkendes; hvilke krav skal 

der i så fald leves op til? Når man finder den rette placering, skal man huske 

afskærmning.  

 

4. Kommunikation og PR 

4.1.Orientering, hvordan gør vi det smartest? God ide med en indledende liste af 

punkter til indhold; hvad skal vi have med? Herefter byder det 

udpegede/ansvarlige medlem ind. Indhold sendes rettidigt og holdes kort. 

Næste udgivelse har deadline i slutningen af oktober. Formænd byder ind; 

kommunikationsudvalget renskriver    

4.2.Beach flag og promoveringsmateriale. Skal vi bruge midler på at indkøbe det 

til, når vi er ”ude”? Beach flag koster 1000 kr. Skal vi bruge midler på at købe 

sådan et? Eventuelt balloner, tatoveringer etc.  

 

5. Byudvikling, natur og miljø 

5.1. Stimøde med vores naboer _Hørslev Stigruppen, Skjørring, Stigruppen, 

Sjelle, Stigruppen Borum/Lyngby, Stigruppen Hørslev, Stigruppen Harlev, 

Stigruppen Herskind, Skivholme, Herskind Hede. Status og næste skridt v. 

Sol. Intet nyt. 

5.2.VAM-grunden_v. Merethe. Planerne er sat i bero, da Aarhus Kommune har 

byudvikling for øje på arealet, hvorfor vi nu er i dialog med grundsalg og 

opkøb. Fællesrådet er uforstående overfor denne pludselige drejning i sagen, 

da vi fra starten har samarbejdet tæt med Aarhus Kommune, da vi ville sikre 

os, at vi ikke arbejdede for et urealiserbart projekt. Vi har udtrykt vores 

utilfredshed med processen, bedt kommunen om en nærmere redegørelse for 

planerne med området og påpeget vigtigheden af, at alle de forskellige planer 

og initiativer, der er for Harlev og omegn koordineres med inddragelse af os 

lokalt, så der skabes synergi mellem planerne. Styregruppen orienteres.  

 
5.3.Stiforbindelser i nord. Status på møde den 16. august med Aarhus 

Kommune v. Sol: med deltagelse fra Borum-Lyngby. Rette placering af 

stiforbindelsen. Harlev Fællesråd arbejder sammen med Borum Lyngby 

Fællesråd om at genetablere en sikker forbindelse for cyklister og gående 

mellem Labing Landevej og Borum Landevej. Begge fællesråd er 

enige om, at forbindelsen er oplagt, og at ingen bløde trafikanter bør være 

nødt til at gå eller cykle mellem de alt for mange biler på Stillingvej. Desværre 

er det også en svær rute at genetablere, fordi der ikke umiddelbart er plads 

langs vejen til et ekstra tracé, og fordi forbindelsen på tværs af Lyngbygårds 

ådal er anlægsteknisk udfordrende og derfor også dyr. Men til trods for de 

mange udfordringer er vi enige i fællesrådene om at arbejde videre for den 

gode sag. Og her kan vi heldigvis også trække på gode erfaringer fra Borum, 

som efter 33 års ihærdig indsats er lykkedes med at få etableret en cykelsti 

mellem Borum og Viborg, som er blevet en kæmpe succes. Det håber vi også 

på, at denne nord-sydgående sti bliver. Vi kan hertil oplyse at Teknik og Miljø 

i Aarhus Kommune bakker op om projektet, men desværre ikke for 

nuværende har trukket den store pengepung frem. 

 

5.4.Stiforbindelse bag om Harlev Mølle, Syd v. Merethe.  

5.4.1. Der er god dialog mellem lodsejer, menighedsråd, Gl. Harlev 

Borgerforening, Aarhus Kommune og Harlev Fællesråd om en 

mulig stiforbindelse bagom Harlev Mølle. Pt. afventer vi 

datoforslag fra Aarhus Kommune, hvor vi kan mødes og drøfte 



 

 

stiforløbet yderligere. Datoforslag fremsendes til relevante 

parter, når det forefindes.  

5.5.Jordbunker ved Gl. Harlev - Status 

5.5.1. Siden 2017 har vi været i dialog med Aarhus Kommune om 

jordbunkerne ved regnvandsbassinet i Gl. Harlev, der skulle 

have været fjernet umiddelbart efter, at bassinet blev 

etableret. Senest udvikling er, at Aarhus Kommune til ejeren 

har udstedt "påbud om lovliggørelse af forhold etableret uden 

landzonetilladelse”, med frist for lovliggørelse til den 3. 

oktober 2023. 

5.6.Mødested i Harlev 

5.6.1. Teknik og miljø har kort lagt flere end 100 byrum bl.a. på 

baggrund af lokale ønsker om forskønnelse og omdannelse. 

Derefter har der flere udvælgelsesprocesser, hvor vi i Harlev 

Fællesråd er orienteret om, at vi er blandt de 4 byrum, som 

Aarhus Kommune konkret vil arbejde videre med indenfor 

nærmeste fremtid. Hvad det indebærer og hvilken proces, der 

følger, ser vi frem til at blive orienteret om og inddraget i. 

 

 

 

6. Fællesskaber på tværs 

6.1.Fællesskaber på tværs_Status v. Merethe. Pt. planlagt følgende 

arrangementer: Den 4. oktober: Idrætssamvirket Aarhus afholder 

temaaften om idrætsforældres engagement og forældrene som en ressource i 

foreningerne. Samt den 4. december: Foredrag med Clement Kjærsgaard. Vi 

skal huske at tænke arrangementerne sammen (Lokaldysten + 

Velkomstmødet).   

6.2.Ny daginstitution. Intet nyt, men er i dialog med Aarhus Kommune mhb. 

muligt samarbejde om opkvalificering af Klubhuset, der også kan komme 

dagtilbuddet til gavn.  

 

7. Infrastruktur og erhverv 

7.1.Fine høringssvar, der er blevet udarbejdet og indsendt i relation til hhv.: 

7.1.1. Bemærkninger til ny lokalplan for Bo – og Aktivitetstilbuddet 

Snåstrup Vestergaard 

7.1.2. Høringssvar til Aarhus Kommunes Planstrategi 2023 

7.2.Byudvikling øst for Stillingvej og Erhvervsparken. Opsamling på den 

indledende dialog, opsamling og aftale om ”næste skridt”.  

7.3.Henvendelse vedr. støj til Aarhus Kommune, Vejdirektoratet, Vejdirektoratet 

Støj, Aarhus Byråd, Teknisk Udvalgsformand Nicolai Bang, Østjyllands Politi 

og cc. til Harlev Fællesråd. Drøftelse af skrivelsen. Vi tager støjproblematikken 

videre i vores arbejde, som vi plejer at gøre det. Vi er cc på henvendelsen, så 

vi foretager os ikke yderligere nu.   

7.4.Banen Aarhus-Silkeborg. Drøftelse af ”næste skridt”. Per dykker ned i næste 

skridt. Så vores holding gøres til kende, når den er relevant. Så vi er godt 

forberedt.  

7.5.Status fra Mobilitet. Filer fremsendt den 28. august. Giver det anledning til 

handling. Sættes på dagsorden ved næste møde. Meget fint og interessant 

materiale.  

 

8. Fællesskaber på tværs / fællesskabets by  

8.1.Seneste arrangement: Velkomstmøde den 20. august. Status v. Merethe. 

Over 20 aktører stod klar til at fortælle om de muligheder, vores område har 



 

 

for aktiviteter, fællesskaber og gensidigt bidragende samvær. En stor tak til 

alle der bakkede op på dagen. 

8.2.Kommende arrangementer:  

8.2.1. Den 4. oktober: Idrætssamvirket Aarhus afholder temaaften 

om idrætsforældres engagement og forældrene som en 

ressource i foreningerne 

8.2.2. Den 4. december: Foredrag med Clement Kjærsgaard 

8.3.Styregruppemøde afholdes den 4. september. Noget vi skal bringe til bordet 

fra Fællesrådet? En kort information om workshops med Aarhus kommune 

hen over efteråret.  

 

9. Eventuelt 

Godt arbejde på høringssvar og input til orientering 


